
KAM MÁ SMĚŘOVAT VÝNOS 
LOTERNÍ DANĚ? 

NA SPORT ČI DO OBCÍ?
Každé veřejné vystoupení sportovních funkcionářů v poslední době se dříve či později stočí 

k tématu fi nancování sportu a lobování zato, aby do sportu směřovaly daňové výnosy hazardu. 
Sportovní svazy si vysnily, že pokud jim bude legislativa nakloněna, získají z hazardní daně 
dvě miliardy Kč ročně. Stejně jako v případě fi nanční situace Sazky před necelým rokem, 
i zde ukazují vrcholní představitelé sportovních organizací fatální nepochopení situace. 

Místo příjmů pro sport jejich lobbing paradoxně přispět k dalšímu 
mizení heren a casin v České republice.

Představa dvou snadno získaných miliard pro sport 
resp. sportovní svazy vychází z tržeb zábavního 
průmyslu v roce 2010, které představovaly ne-
celých 32 miliard Kč. Naprostou většinu tržeb, 
cca 26 miliard (přes 80 procent!), vygenerovala 

technická zařízení v hospodách, hernách a casinech. Dle návrhu, 
který v Poslanecké sněmovně schválili převážně poslanci ODS, 
ČSSD, KSČM a několik „véčkařů“, by měly být tržby z automa-
tů zdaněny 20procentním odvodem, ze kterého by třetina směřo-
vala do obcí, třetinu by si mohly rozdělovat loterní fi rmy samy do 
neziskového sektoru a zbylá třetina by měla směřovat prostřed-
nictvím Ministerstva školství na sportovní účely. Tak by měly 
podle ideálních představ vzniknout ony dvě miliardy na sport. 

Není ale rok 2010 a situace zábavního průmyslu se zásadně změ-
nila. Jak je obecně známo, podnikání v oblasti heren a casin není 
na řadě míst v ČR vítanou činností. Díky novele poslance Jana 
Farského a několika průlomovým rozhodnutím Ústavního soudu 
dostaly obce v zásadě absolutní právo regulace heren a casin na 
svém území. Na řadě míst byly schváleny vyhlášky, které zásadně 
omezují provozování technických zařízení. Proto již v průběhu
roku 2012 dojde velmi pravděpodobně k výraznému propadu tr-

žeb v řádu desítek procent, což se následně promítne do výnosů 
loterního zdanění. I kdyby novela schválená poslanci nakrás-
ně prošla v této podobě, dvoumiliardový výnos by byl vysoce 
nepravděpodobný.

Zásadní problém lobování sportovních funkcionářů je však někde 
jinde. Původní vládní návrh loterní daně v podobě, ve které do 
sněmovny přišel, odevzdával CELÝ výnos loterní daně z tech-
nických zařízení do měst a obcí. Tento návrh poslanci odmítli 
právě tím, že přihráli třetinu jejího výnosu sportovcům a třetinu 
loterním fi rmám na volné rozdělování do neziskového sektoru. 
Obcím zbyla poslední třetina a poslanci obce navíc zpackaným 
hlasováním připravili o možnost uvalit na automaty místní po-
platky. Tento krok logicky vzbudil na straně měst a obcí rozhoř-
čenou reakci. Rozpoložení radnic ostře vystoupit proti hernímu 
průmyslu restriktivními vyhláškami bylo ještě posíleno. Svaz 
měst a obcí ústy předsedy Dana Jiránka vyzval členy k plošnému 
zákazu automatů, pokud návrh projde v podobě, jak ho schválila 
sněmovna.

V době přípravy tohoto článku (16. prosince 2011) už je jasné, 
že cesta výše zmíněného návrhu nebude tak hladká, jak se zdálo 



ze sněmovního hlasování: Senát sněmovní znění odmítl a místo 
toho vrací do dolní komory pozměňovací návrh, který výnos 
loterní daně z technických zařízení dělí v poměru 80 procent 
pro obce, 20 procent pro stát. K tomu se má platit fi xní poplatek 
55 Kč za den za každé herní místo povoleného technického zaří-
zení. Opětovné hlasování ve sněmovně o návrhu vráceném Sená-
tem je na programu 20. prosince. 

Provozovatelé heren a casin čelí v důsledku chaotické přípravy 
legislativy extrémní podnikatelské nejistotě, kdy se až na samém 
konci roku 2011 dozví, v jakém systému a v jaké výši budou 
platit daně v roce 2012. Na výběr jsou dva, bohužel nepříjemné, 
scénáře: 

1. Bude zachováno zdanění, které umožní, aby provozovatelé 
 mohli část svých odvodů dál volně rozdělovat do neziskového
 sektoru. To ale vytočí obce, které počítaly s větším výnosem 
 loterní daně pro sebe, a posílí se tendence k plošnému zákazu 
 provozování.

2. Přijde extrémní daňové břemeno kombinující 20procentní daň 
 z obratu a fi xní poplatek ve výši cca 20.000 Kč za herní místo 

 za rok. Většina výnosu tohoto zdanění bude směřovat do obcí, 
 které díky tomu budou motivovány herny a casina na svém 
 území ponechat. Na druhou stranu se výrazně sníží ziskovost 
 provozovatelů a motivace v nestabilním prostředí herního 
 průmyslu vůbec podnikat.

Ať už nastane první či druhá varianta, bohužel to nebude zna-
menat uklidnění situace. Vláda chce do sněmovny poslat příští 
rok zcela nový loterní zákon. Vzhledem k naprosto nedostateč-
ným personálním a časovým kapacitám, které na jeho přípravu 
byly věnovány ve stádiu přípravy na MF, je nevyhnutelné, že 
bude opravován opět cestou pozměňovacích návrhů ve sně-
movně. To bude znamenat pro řadu politiků další příležitost 
pro exhibování při útocích na herní průmysl.

Provozovatelé by měli tedy počítat s tím, že v průběhu příštího 
roku je nebude vytěžovat boj s konkurencí, ale spíš boj za pod-
nikatelské přežití tváří v tvář nepřátelským radnicím a celostát-
ním politikům. Do nového roku nezbývá než si popřát pevné 
nervy, odvahu a hodně štěstí!

Andrej Čírtek
sekretář Unie herního průmyslu ČR


